
Benvolgudes i benvolguts, 
  
Gracies per la vostra participació en la Jornada i per les vostres preguntes, que ara 
tractaré de contestar: 
  
Preguntas abiertas (11) 
-------------------------- 
5. Victor Miguel: Felicitats per la jornada  
  
Gracies a vostè. 
  
6. Albert Juanpere: Hi han estudis per el Priorat similars als fets per D.O. Pla de Bages? 
  
No son exactament iguals però, molt aproximats, els trobareu en: 
http://www.creaf.uab.cat/accua/ACCUA_tecnica_internet.pdf 
  
7. Júlia Brell Treig: Moltes gràcies a tothom, jo tinc un dubte... és possible que les xarxes de 
micorrizes ajudin a afavorir una distribució més homogènia de l'aigua en el subsòl o mantenir 
un grau d'humitat més estable?, es preveu la seva "aplicació" en cultius agrícoles? 
  
La funció de les micorrizes ha estat amplia i profundament estudiada, tant en sols naturals com 

agricoles, així com la seva funcionalitat associada a les arrels i que pot concretar-se en una 
major absorció de fosfor i d’aigua, lo qual en secans es complex de valorar en positiu o no. 
També tenen un fort antagonisme amb patògens del sol. 
Per més i millor informació, adreceu-vos a Cinta Calvet de l’IRTA (cinta.calvet@irta.cat). 
  
8. (Eliminado) mireia molins: no s'escolta res 9. (Eliminado) mireia molins: ara sí 10.  
  
Joan Galan Mas: Bon dia! Moltes gràcies a tots els ponents per les presentacions. Si es recupera 
el paisatge en mosaic, recuperant zones de cultiu abandonades (com reclama en Marc 
Castellnou), es perdria un embornal importantíssim de C... Com penseu que s'hauria d'encarar 
aquesta aparent contradicció?. 
  
No es una contradicció, al meu entendre no hi ha mai veritats absolutes i per tant, el que cal es 

aplicar el coneixement amb sentit comú sempre i arreu. 
Marc proposa, cal estudiar els pros entre els que hi ha el de la reducció en el risc d’incendi i les 

contres entre els que es troba el que comentes o l’increment en la petjada de carboni ja que al 
disgregar-se la producció, cval gastar energia per acumular-la i transportar-la. 
Les vinyes actuen com embornal de carboni en una magnitud similar a la de les bosquines de 
pi blanc, oferint també, una elevada eficiència en l’ús de l’aigua. Suggereixo la lectura del 

capítol 3 del Tercer Informe del canvi climatic en Catalunya 
http://cads.gencat.cat/web/.content/Documents/Publicacions/tercer-informe-sobre-canvi-

climatic-catalunya/TERCER_INFORME_CANVI_CLIMATIC_web.pdf 
  
11. mireia molins: podeu recordar Robert... que la gent rebrà un correu electrònic amb un enllaç 
per respondre l'enquesta dels assistents... i que anirà molt bé que responguin per a la nostra 
millora contínua. moltes gràcies. 
  
OK, gracies. 
  
12. Albert Juanpere: Aquest any al Priorat estem tenint un hivern i una primavera hiper plujosos. 
El míldiu i el vigor existent ens està complicant moltíssim l'anyada. es previsible repetició 
d'episodis similars en els anys venidors? 
  
Si, malauradament si, tanmateix es fa difícil de preveure quan donada la molt elevada incertesa 
ambiental, que genera el canvi climàtic. 
En un treball conjunt SMC/IRTA fet en diferents DO vitivinícoles, quan es concreta en el 
Penedès, es pot veure com els fenòmens d’elevada humitat relativa es mantenen en nombre, a 
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lo qual si afegim l’increment de temperatura, es fàcil intuir un potencial increment en l’afectació 
per míldiu i oïdi 
  
https://ruralcat.gencat.cat/documents/20181/7280382/DT100+Baixa.pdf/1fb201bc-2dbd-
43a0-9e05-008db567d82c (pp 66-69) 
  
  
13. Jaume Olivella Domingo: Jaume Olivella Un problema important del bosc es la seva gestió i 
la poca rendibilitat. La legislació podria modificar la manera de gestionar? la pressió social 
condiciona la gestió? Es la tecnificació viable per millorar la gestió? 
  
Vostè amb les seves preguntes ha generat la resposta al que demana Marc Castelllnou, cal 

primer voluntat política (ara UE sembla que ajudarà amb la nova PAC, el Green Deal i el Farm 
to Fork), despres, posar en valor el que encarà no te preu de mercat, com disposar d’aigua 

filtrada, aire net, biodiversitat...i tot aplegat fer-ho amb tecnificació sustentada amb una bona 
i robusta base científica, aplicant-se amb sentit comú. 
El negoci, es no fer negoci, es fer empresa, població estable, paisatge, país..., el negoci pel 
negoci, ens ha portat on estem. 
  
14. M. Rosa Cortés Polo: Jornada molt interessant i amena. Moltes gràcies. 
  
Gracies a vostè. 
  
15. Albert Juanpere: Amb el que estem preveient...el futur del maneig del sòl agrícola entenc 
que, simplificant moltíssim,  ha de tendir més a l'ús de la picadora que els cultivadors/freses. Hi 
esteu d'acord? 
  
El maneig del sol, previ coneixement del mateix es clau per desenvolupar una agricultura 

productiva respectuosa amb el medi i per tant estic d’acord amb el que plantegeu i amb els 
termes que ho feu, que no rebutja res, però planteja prioritzar unes gestions respecte d’altres. 
  
  
16. Mireia molins: gràcies a vosaltres! 
  
Gracies a vostè. 
  
17. Albert Juanpere: Gràcies a tots 
  
Gracies a vostè. 
  
18. Júlia Brell Treig: Moltes gràcies!! 
  
Gracies a vostè. 
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